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را نداریمفعلا قصد گفت وگو با آمریکا عراقچی در گفت وگو با العربی الجدید:
 وزیر امــور خارجه جمهوری اســلامی 
ایران در گفت وگو با یک رســانه عرب زبان 
به موضوعات مختلــف، از جمله تحولات 
ســوریه، جنــگ غــزه و پرونــده مذاکرات 
هســته ای کشــورمان با اروپا و گفت وگو با 
آمریکا پرداخت. سید عباس عراقچی، وزیر 
امور خارجه ایــران، در گفت وگو با العربی 
الجدید اعلام کرد: قصد دارم برای گفت وگو 
درباره اوضاع ســوریه به روسیه سفر کنم. 
ما تدارکات زیادی بــرای آرام کردن اوضاع 
در سوریه و ایجاد فرصتی برای ارائه ابتکار 
عمل و ایجاد راه حل دائمی داریم. او گفت: 
ما همیشــه به دنبال مشورت و گفت وگو با 
ترکیه درباره اختلافات میان خود هســتیم 
و گســترش فعالیت گروه های تروریســتی 
در ســوریه ممکن است بیشــتر از ایران به 
کشورهای همســایه ســوریه مانند عراق، 
اردن و ترکیه آسیب برساند. عراقچی درباره 
پرونده از سرگیری روابط سوریه و ترکیه نیز 
تأکید کرد: شــرط دولت سوریه برای خروج 
نیروهای ترکیه از خاک این کشور به عنوان 
پیش شــرط دیدار بشــار اســد و اردوغان، 
منطقــی اســت. او ادامــه داد: اگر دولت 
ســوریه از ایران بخواهد به این کشور نیرو 
بفرستد، این درخواست را بررسی خواهیم 
کرد. ایران نه فرماندهی گروه های مقاومت 
در کشــورهای عربی را بر عهــده دارد و نه 
روابط تشکیلاتی با آنها دارد، بلکه از آرمان 
آنها  حمایت و در صورت نیاز، کمک می کند. 
عراقچــی در بخش دیگــری از اظهاراتش 
درباره روابط با عربستان سعودی نیز گفت: 
روابط ما با عربســتان ســعودی در سطح 
خوبی پیش می رود و جدا از اتفاقات بین ما 
و آمریکا ست. عراقچی همچنین به پرونده 
مذاکرات هسته ای ایران اشاره کرد و افزود: 
دلایل زیادی بــرای بدبین بودن به مذاکرات 
با اروپا در خصوص پرونده هسته ای داریم. 
با واشــنگتن  در حال حاضر قصد گفت وگو 
را نداریم؛ چراکه هیــچ مبنایی برای چنین 
گفت وگویی وجود ندارد. او خاطرنشان کرد: 
ما منتظریم تا ببینیم دولت جدید آمریکا چه 
سیاســت هایی را در پیش خواهد گرفت و 
سپس سیاست خود را ترسیم خواهیم کرد.

عارف: وفاق ملی این نیست 
که هر چه حاکمیت گفت، مردم 

بگویند چشم
  معــاون اول رئیس جمهور بــا انتقاد از 
اولویت قرار دادن مســائل فرعی در کشــور 
و با بیان اینکه در برخی مســائل و طرح ها 
نفوذ و سلیقه یک فرد را مشاهده می کنیم، 
تأکیــد کرد: وفاق ملی به این معنا نیســت 
که هر چــه حاکمیت گفت، مــردم بگویند 
چشم. به گزارش ایســنا، محمدرضا عارف 
امنای  در هشتاد و هشتمین جلســه هیئت 
سازمان اســناد و کتابخانه ملی با تقدیر از 
زحمات ارزشــمند مدیران این ســازمان در 
تمامی ادوار گذشــته، گفت: با آنکه از نگاه 
دولت چهاردهــم، این ســازمان یک نهاد 
علمی و فرهنگی است که مسئولیت حفظ 
و حفاظــت اســناد ملی را بر عهــده دارد، 
اما نکته مهم تر این اســت که این سازمان 
ظرفیت و توان بسیار بالایی در ایجاد ارتباط 
با دانشمندان،  نخبگان، اساتید دانشگاهی و 
اندیشــمندان دارد. اما متأسفانه ما کمتر از 
این ظرفیت ها اســتفاده کرده ایم. او با بیان 
اینکه این سازمان در دوره معاونت اولی او 
بنا نهاده شده بود، گفت: جایگاه مرکز اسناد 
و کتابخانه ملی  در نظام جمهوری اسلامی، 
به طور کلی  جایگاه بسیار رفیعی است اما 
اگر این جایگاه و کارکرد سازمان به صورت 
دقیق تبیین نشــود، کار به جایی می رســد 
که اهمیت آن درک نمی شــود و جلســات 
هیئت امنای آن هر چند سال یک بار برگزار 
می شود. معاون اول رئیس جمهور در ادامه 
خطاب به رئیس ســازمان گفــت: از نگاه 
دولت چهاردهم، جایگاه این سازمان باز هم 
باید ارتقا  یابد، امــا برای این منظور  طرحی 
بیاورید که جایگاه سازمان را مشخص کند. 
ما معتقدیم که ایرانیان جزء متمدن ترین و 
با فرهنگ ترین اقوام هســتند، اما باید ببینیم 
که امروز در حوزه تمدنی چه نقشی داریم 
و می توانیم داشــته باشیم و شما باید به ما 
بگوییــد امروز در حوزه تمدنی چه نقشــی 
داریم. شما باید کمک کنید که فرهنگ غنی 
ایرانی و اســلامی را گسترش دهیم. در این 
طرح مشخص کنید جایگاه شما کجاست. 
برای رسیدن به آن جایگاه چه اقدامی باید 
انجام شود. معاون اول رئیس جمهور افزود: 
شــما به عنوان یک مرکز علمی باید به ما 
بگویید چالش های مهم کشــور چیســت. 
اکنون منطقه جنوب غرب آسیا در وضعیت 
خاصی قرار دارد و تحول شــگرفی در حال 
وقوع اســت. جمهوری اســلامی ایران در 

کجای این تحولات قرار دارد؟

 ســرانجام پس از مدت ها، دور دیگری از مذاکرات ایران با ســه کشــور 
اروپایــی عضو برجام برگزار شــد. طرفین ترجیح دادند کــه این دوره از 
مذاکرات در فضایی به دور از توجه رســانه ها برگزار شــود تــا مذاکره کنندگان 
بتواننــد در فضایــی آرام و به دور از حاشــیه ها بــه تبادل نظــر بپردازند. البته 
اظهارات مقام های دو طرف نشان می دهد که طرفین چندان انتظاری از این دور 
از مذاکرات نداشــتند و در این شرایط می توان توافق دو طرف به ادامه مذاکرات 
در آینده نزدیــک را مثبت تلقی کرد. اما نکتــه تأمل برانگیز دراین میان، نه خود 
مذاکرات؛ بلکــه اظهارنظرهای مقام های ایرانی درگیر در آن اســت که به نظر 
می رســد چشــم انداز جدیدی را درباره شــیوه تعامل ایران با بلوک غرب نشان 
می دهــد. جایی که کاظــم غریب آبادی، معــاون حقوقــی و بین الملل وزارت 
خارجه، در توییتی نوشــت «اروپا در موضوع هســته ای ایران به دلیل برخوردار 
نبودن از روحیه مســئولیت پذیری و اعتمادبه نفس لازم، مدت هاست از بازیگری 
تأثیرگــذار فاصله گرفتــه». اهمیت اظهارنظر معاون وزیر خارجه وقتی بیشــتر 
می شــود که بدانیم پیش از او وزیر خارجه نیز در توییتی، بدبینی و تردید خود را 
دربــاره مذاکره با تروئیکای اروپا به عنوان طرف درســت گفت وگو ابراز داشــته 
اســت و البته مهم تــر از همه، علــی لاریجانی، مشــاور رهبر انقــلاب، نیز در 
مصاحبــه ای از مذاکــره برای حصــول توافق جدید در زمینه برنامه هســته ای 
اســتقبال کرده بــود. حال از مجموعــه ایــن اظهارنظرهای مقام های ارشــد 
دست اندرکار راهبری سیاســت خارجی، می توان ردپای رویکردی سازنده را در 
سیاست خارجی کشــور ردگیری کرد. رویکردی که با واقع بینی درصدد مذاکره 
مفید و اثربخش برای حصول به منافع ملی اســت و به نظر نمی رســد در این 
مسیر گفت وشــنود و تعامل با آمریکا نیز خط قرمزی تلقی شود. اما این راهبرد 
در شــرایط فعلی و در زمانی که عملا باید آماده مواجهه با دولت جدید ترامپ 
باشیم، چقدر مثمرثمر است و چقدر ترامپ و تیم همراهش با این رویکرد برای 
رفع مشــکلات بین دو کشور همراهی خواهد داشت؟ پاسخ به این سؤال دشوار 
اســت، چراکه به طــور کلــی رئیس جمهور جدیــد آمریکا در ســخنرانی ها و 
مصاحبه های خود در دوران مبارزات انتخاباتی، اشاراتی محدود به ایران داشته 
و در همیــن موارد معدود نیــز تأکید کرده که قصد تقابل با ایــران را ندارد. اما 
می دانیــم کــه او بــا وجود ســردادن شــعارهای تقریبا مشــابه، اولیــن دوره 
ریاســت جمهوری خود را به زمانی برای تقابل شــدید و کشمکش بین ایران و 
آمریکا تبدیل کرد که هزینه های گزافی را برای کشــورمان پدید آورد. درواقع به 
نظر می رســد که یکی از مشــکلات موجود در فضای تحلیلی کشور نبود توجه 
لازم و کافی به تبیین دلایل ترامپ برای اتخاذ سیاســت های تقابلی با کشورمان 
در اولین دوره ریاســت جمهوری او است و در اغلب موارد بدون توجه به دلایل 
سیاسی و امنیتی رویکرد ترامپ، تنها به شخصیت پیش بینی ناپذیر او اشاره شده 
که چندان هم درست به نظر نمی رسد. در واقع تصمیم های تمام سیاست مداران، 
نتیجه ارزش ها، اهداف، جهان بینی و شــیوه های اجرائی ناشی از شخصیت آن 
سیاست مدار است که رئیس جمهور جدید آمریکا نیز خارج از این قاعده نیست. 
در این راســتا لازم به نظر می رســد که برای پیش بینی سیاســت های ترامپ در 
دومیــن دوره ریاســت جمهوری او، نگاهی به دوره اول حضــور ترامپ در کاخ 
ســفید بیفکنیم و با تحلیل دلایل شــیوه برخورد ترامپ با ایــران در آن مقطع 
زمانی، به تصویری نسبتا روشن درباره مختصات فعلی سیاست ها و نوع برخورد 

او با ایران دست یابیم.
ترامپ در سال ۲۰۱۷ و پس از یک انتخابات به شدت پرتنش در فضایی دوقطبی 
به قدرت رســید، در شــرایطی که خود او نیز ازجمله دلایــل اصلی ایجاد نزاع 
و تقابــل در فضای سیاســی آمریکا بود. در چنین فضایی ترامپ تلاش داشــت 
تمام دســتاوردهای دولت اوبامــا را به نحوی نابود کند که خــروج از برجام و 
بازگرداندن فشــار اقتصادی به ایران اقدامی کم هزینه و پرفایده در این مسیر به 
شمار می رفت. امضای برجام و تعلیق بخش درخورتوجهی از برنامه هسته ای 
ایران یکی از دستاورد های مهم دولت اوباما در زمینه جلوگیری از تنش و ایجاد 
ثبات در خاورمیانه تلقی می شــد که البته در میان حزب جمهوری خواه و حتی 
بخش هایی از حزب دموکرات مخالفان ثابت قدمی داشــت.  البته ترامپ در این 
مرحله به شــدت محتاط بود که برخورد با ایران از کنترل خارج نشده و به جنگ 
منجر نشــود، تا جایی که او به ســرنگونی پهپاد آمریکایی از سوی پدافند ایران 
پاسخی نداد. در مقابل حوثی ها  به تأسیسات نفتی آرامکو واکنشی نشان نداد و 
در ماجرای توقیف کشتی انگلیسی به تلافی توقیف کشتی ایرانی در جبل الطارق 
حمایتــی از دولت انگلیس نکرد.  اما به تدریج برای آمریکا دلایلی اســتراتژیک 
برای مقابله با ایران پدید آمد. درواقع آشکارشدن هرچه بیشتر قدرت اقتصادی 
چین در کنار تعارض نظام سیاســی این کشور با ســاختار سیاسی مدنظر بلوک 
غرب، آمریکا را متقاعد می کند که ضروری است تمرکز خود را به آسیای شرقی 
و حوزه اقیانــوس آرام معطوف کند. این تغییر در دوره دوم ریاســت جمهوری 
اوباما آغاز شــد و هرچند اوباما با توجه به شــخصیت دانشــگاهی و پرنسیب 
شخصی اشاره مســتقیمی به آن نداشــت اما در عمل نشانه های مشخصی از 
کاهش توجه و تمرکز آمریکا به خاورمیانه و اروپای غربی نمایان بود. این فرایند 
در دوران ترامپ با شعارهایی مانند خروج آمریکا از پیمان ناتو و هیاهو در زمینه 
جنگ تجاری با چین، نمود بیرونی و رســانه ای بیشتری پیدا کرد. اما آمریکا برای 
تمرکــز واقعی و رقابت با چین نیاز داشــت که از حضــور نظامی خود در اروپا 
و خاورمیانــه کاســته و نیرو های خود را در اقیانــوس آرام تقویت کند. اما برای 
تحقق این سیاســت لازم بود که در خاورمیانه ترتیبات امنیتی قابل اتکایی برای 
حفــظ ثبات پدید آید. اوباما تصمیم داشــت این ترتیبات امنیتــی را با مذاکره و 
جلب همکاری ایران تحقق ببخشد. این رویکرد با سیاست های ترامپ و رویکرد 
حزب جمهوری خــواه در تعارض بود و متوقف شــد، بنابراین در ابتدای دوران 
ریاست جمهوری ترامپ برنامه مشخصی برای همکاری های امنیتی منطقه ای 
در خاورمیانه وجود نداشت. اما تلاش های جرد کوشنر، داماد ترامپ، به صورت 
غیرمنتظــره ای راه حل را در قالب پیمــان ابراهیم نمایان کــرد. پیمان ابراهیم 
زمینه ای را فراهم می کرد که اســرائیل و کشــور های عربی بی توجه به مصائب 
مردم فلســطین صلح کرده و روابط سیاســی و امنیتی رسمی برقرار کنند تا در 

ادامه ترتیباتی امنیتی با همکاری کشــورهای عرب و اسرائیل ایجاد 
شــود تا با تقویت امنیت و ثبات در قالب این ساختار امکان کاهش 
حضور نظامی آمریکا در خاورمیانه و تقویت نیرو های این کشــور در 

اقیانوس آرام فراهم آید. 

 دومین حضور مستقیم تلویزیونی رئیس جمهوری  به خاطر صداقت و گفت و گوی بی پرده در صدر تحلیل های خبری قرار گرفت

امضای مسعود
خبر یادداشت

سیـاستسیـاست

عبدالرحمن فتح الهی: مسعود پزشکیان شامگاه دوشنبه در دومین 
گفت وگــوی تلویزیونی خود با مردم، به بیــان کارنامه دولتش در 
صد روز گــی آن پرداخــت و در همین زمینه عنــوان کرد: «در صد 
روز اول فعالیــت ایــن دولت با حوادث مختلفــی مواجه بودیم؛ 
از جمله اینکه در شب تحلیف رئیس جمهور، صهیونیست ها شهید 
اســماعیل هنیه را در تهران به شــهادت رساندند و شاهد جنایات 
رژیم اشغالگر در غزه و لبنان در این مدت بوده ایم». به نوشته ایرنا، 
رئیس جمهور با اشــاره به اینکه پرداخت مطالبات گندمکاران  در 
قانون دیده نشده بود، بیان کرد: «اعتراضات پرستاران به حقوق و 
دستمزد و پاداش بازنشستگان از جمله مسائلی بود که در این مدت 
با آن درگیر بودیــم و تلاش کردیم آنها را در این مدت حل کنیم». 
پزشــکیان در پاسخ به نخســتین پرســش درباره ناترازی انرژی و 
اقدامات دولت برای حل این مشکل، ابتدا با اذعان به مصرف بالای 
انرژی برق، دوباره موضوع را به متخصصان و کارشناســان ارجاع 
داد و خاطرنشان کرد: «هرکسی بتواند به حل مشکل ناترازی انرژی 
کمک کند، ما در دولت استقبال می کنیم». رئیس جمهور در بخش 
مهمی از این گفت وگو به موضوع احتمال افزایش بهای بنزین هم 
پرداخت و افزود: «وقتی به واردات بنزین پول اختصاص می دهیم، 
متعاقب این اقدام کســری می آوریم و کسری ایجاد تورم می کند و 
تورم به اقشار پایین فشار می آورد. تورم یعنی از جیب محرومان و 
کارمندان برداشتن؛ حالا اینکه چه باید بکنیم، کارشناسان در حال 
بحث هستند». به گفته پزشــکیان، «اگر روش مناسب پیدا شد، با 

مردم در میان خواهیم گذاشت و واقعیت را می گوییم».

 اگر ترامپ کاری نکند، ســال آتی درآمد ما ۱۲ میلیارد دلار خواهد 
بود

مسعود پزشکیان در این گفت وگو و در پاسخ به پرسشی درباره 
گرانی های اخیــر از جمله   لبنیات، نان و خودرو به بودجه کالاهای 
اساســی اشــاره و بیان کرد: «باید ۱۵ میلیارد دلار بــرای کالاهای 
اساســی اختصاص می دادند و پنج میلیارد هم قبلا بود. چقدر هم 
درآمد داشــته ایم، تا آخر ســال ۱۲ میلیارد دلار است. از جایی پول 
برداشــتند به جــای دیگر دادند که باید پول آنهــا را هم بدهیم. از 
قبل پول شرکت ها را پیش خور کرده اند؛ یعنی عددی که می توانیم 
درآمد داشــته باشیم، ۱۲ میلیارد اســت. حتی ما اجازه گرفتیم ۱۲ 
میلیــارد را ۱۵ میلیــارد دلار افزایش دادیم، اما این کارها مُســکن 
اســت». با توجه به همین گفته ها، رئیس جمهــور در ادامه نکته 
مهمی را مطرح و تأکید کرد: «با این شــرایط، در سال آینده به شرط 
اینکه اتفاقی نیفتد و ترامــپ هم که روی کار آمده اگر کاری نکند، 
درآمد ما ۱۲ میلیارد دلار خواهد بود». رئیس جمهور درباره اقدامات 
و تلاش های این دولت برای رفع تحریم ها، به سفر نیویورک اشاره و 
عنوان کرد : «برای رفع تحریم ها در سفر آمریکا با اروپایی ها صحبت 
کردیــم، قرار بود هفتــه بعد  در اروپا توافق کنند و مشــکلات حل 
شود. اسرائیلی ها دعوا راه انداختند تا نگذارند ما با دنیا توافق کنیم 
و ما را در چالشــی نگه دارند تا مردم ناامید شــوند و بگویند اینها 
بی عرضه هستند ». پزشکیان اذعان کرد: «گفت وگوهای ما در مسیر 
خوبی پیش می رفت؛ با رئیس جمهور فرانسه، رئیس شورای اروپا 
و مقاماتی از ســوئیس گفت وگو کردم و قرار شد با هم کار کنیم تا 
ســوءتفاهم ها  از بین برود. اما کاری که اسرائیل کرد با ترورهایی که 
در لبنان رقم زد، مســئله را به هم ریخت و طبیعتا وقتی ما مجبور 
شدیم پاسخ بدهیم، اختلافات باز تشدید شد». وی با بیان اینکه در 
چند روز گذشته گفت وگوهایی انجام شده و قرار شد ادامه پیدا کند، 
یادآور شــد: «اروپایی ها آن روی سکه خودشان را نشان دادند و به 
تبعیت از آمریکا، کشتیرانی و هواپیمایی ما را تحریم کردند. با تمام 
این اوضاع، ما به دنبال آن هســتیم کــه ثابت کنیم به دنبال جنگ 

نیستیم و به دنبال صلح هستیم».

 در سیاســت خارجی، بحث اصلی این اســت که بــا همه دنیا و 
کشورهای همسایه تعامل داشته باشیم

پزشکیان در پاسخ به پرسشــی درباره سیاست خارجی دولت 
چهاردهم  نیز متذکر شد: «ما در عرض این مدت حدود صد دیدار و 
گفت وگو با رؤسای جمهور و سران دولت ها داشتیم». به گفته او، 
«به طور کلی در روند دیپلماتیک و سیاســت خارجی بحث اصلی 
این است که با همه دنیا و کشورهای همسایه تعامل داشته باشیم 
و این چیزی اســت که می تواند مــا را از این بحران ها نجات دهد. 
ما بایــد اقتصاد را باز کنیم و روند همکاری ها را توســعه دهیم». 
رئیس جمهور ادامه داد:  «در اکثر این سفرهای خارجی، پیگیر این 
هســتیم که تولیدکنندگان و صنعتگران ما حضور داشته باشند و 
 بتوانیم راه را برای اینکه این تبادلات بتواند شــکل بگیرد، باز کنیم 
و در این مدت با رئیس جمهــور چین صحبت کرده ایم و توافقات 
خوبی داریم و تلاش می کنیم مصوبات عملیاتی و اجرائی شــود. 
معاون رئیس جمهور و یک گروه کارشناســی از چین نیز قرار است 
هفته آینده به ایران بیایند». پزشکیان این را هم افزود که  «با روسیه 
هم صحبــت کرده ایم. ارتباطات، برنامه ها و معاهداتی داشــتیم 
که در اینجا هم کارشناســان مجددا در حوزه نفت، گاز، راه و برق 
بازنگــری کردند. برای اینکه بتوانیم اینها را اجرائی کنیم، خود من 
چندین جلســه گذاشتم». رئیس جمهور خبر داد: «در صحبتی که 
با آقای پوتین داشــتم، گفتند که دو نفر از معاونان شــان را هفته 
آینده به ایران می فرســتند که توافقات دو کشــور را نهایی کنیم تا 
در دیداری که با هم در اوراســیا  یا در ماه ژانویه در مسکو  خواهیم 
داشت، در یک روند رسمی آن توافق ها  را امضا کنیم تا کار را شروع 
کنند». به گفته رئیس قوه مجریه کشور، «دولت چهاردهم با هند 
هم مذاکراتی را انجام داده و یک ســری توافقات حاصل شــد. با 

عراق هم یک سری توافقات داشتیم».

از رفع فیلترینگ و بازگشت استادان و دانشجویان تا اجرای قانون 
حجاب

پزشکیان در پاسخ به پرسشــی درباره رفع فیلترینگ به عنوان 
یکی از وعده های دولت چهاردهم به مردم،  خاطرنشــان کرد: «در 
موضــوع رفع فیلترینگ، اگر بخواهیم بــر مبنای وفاق ملی پیش 
برویم، باید ســران قوا به یک زبان مشــترک برســند. رهبر انقلاب 
نگفتنــد اینترنت را فیلتر کنید، بلکه گفتند حاکمیت کنید. اما اینها 
همــه چیز را فیلتر کردند». رئیس دولــت این را هم گفت که  «در 
نشست ســران قوا با کارشناسان، سه گزینه مطرح شد و به توافق 
هم رســیدیم. در شورای عالی فضای مجازی، دیدگاه های خاصی 
وجود داشت، کار به کارشناسان ارجاع داده شد و در حال برررسی 

است». درخصوص بازگشت دانشجویان و استادان به دانشگاه نیز  
پزشکیان این طور جواب داد: «بسیاری از دانشجویان و استادان به 
دانشــگاه بازگشته اند مگر کسانی که مشکل قضائی داشته باشند. 
کاری که با دانشــجویان در دانشگاه انجام شده بود، غیرقابل قبول 
بــود». درخصوص اجرای قانون مصــوب مجلس درباره حجاب، 
پزشــکیان لحنی انتقادی داشــت و تصریح کرد:  «دربــاره قانون 
حجاب خیلی بحث داریم. به عنوان اجرا کننده این قانون،  سؤالات 
و ابهامات بسیاری داریم و قرار است در این رابطه گفت وگو کنیم. 
باید کاری کنیم که هم اصول و ارزش های اعتقادی حفظ شــود و 
 وفاق را به هم نزنیم. اگــر کاری را خوب اجرا نکنیم، بدتر خواهد 
شــد. کســانی که می خواهنــد کاری را انجام دهنــد باید حداقل 
مهارت، توانمندی، باور و اعتقاد را داشته باشند تا بتوانند آن کار را 
درست انجام دهند. در سیستم اداری خودمان بستر را برای اجرای 

این قانون آماده نمی بینم».

 واکنش ها به دومین گفت وگوی تلویزیونی پزشکیان
البته مواضع رئیس جمهور در دومین گفت وگوی تلویزیونی اش 
با واکنش هایی هم همراه بود. کما اینکه محمدعلی ابطحی، فعال 
سیاسی اصلاح طلب، در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: «پزشکیان 
در گفت وگــوی تلویزیونی باز هم خودش بــود با همان صافی و 
زلالی همیشــگی اش. حمایت از وفاق و در ســمت مردم بودن از 
یک ســو و پیداکردن راه تعامل با افراطی های قدرتمند در ســوی 
دیگر. کار ســختی پیش رو دارد. ناامید نکرد، فقط ســنگلاخ بودن 
راه را هویدا کرد. تازه ســبک گســتاخ جدیــد مجری ها هم بود». 
البتــه ابطحی روز دوشــنبه و پیش از انجــام دومین گفت وگوی 
تلویزیونی پزشــکیان، لحنی متفاوت داشــت و نوشته بود:  «آقای 
رئیس جمهــور، می خواهید با مردم حــرف بزنید، چه عالی. لطفا 
بگید چرا نمی خواهند جامعه آرامش داشته باشد. لایحه حجاب 
کــه هم به آرامش و هم به دین مــردم ضربه می زند، چرا مطرح 
می شــود. دولت چه می خواهد بکند. لطفا بگوییــد مردم در زیر 
بار ســختی معیشــت نمی توانند دوام بیاورند. راه برون رفت هم 
سیاســت خارجی است. می شــود با مذاکره تحریم ها را برداشت. 
اگر نه چرا؟ باور کنید فیلترینگ برای مردم مســئله مهمی است. 
روزی میلیون ها بار که ملت فیلترشکن را فعال می کنند، یاد شما و 
قول هایتان می افتند». غلامحسین کرباسچی نیز درباره گفت وگوی 
تلویزیونی دوشنبه شب پزشــکیان در روزنامه ایران نوشت: «آنچه  
از رئیس جمهــور دیدیم، همان صداقت و شــفافیت همیشــگی 
بود، اما در مقابل، شــیطنت های صداوســیما را شــاهد بوده ایم؛ 
به گونه ای که تلاش داشــتند با سؤال های متعدد و پریدن در میان 
کلام رئیس جمهور، به این پاسخ برسند که دولت می خواهد همه 
چیز را گران کند و با پیش کشــاندن بحث مهم بالا رفتن نرخ بنزین، 
اجازه ندهند کلام ایشان به درســتی منعقد شود». دبیرکل سابق 
حــزب کارگزاران در نوشــته خود به رئیس جمهــور توصیه کرد:  
«آقای پزشــکیان باید روال صداوســیما را به هــم بزند. ضرورتی 
ندارد که ایشــان بیش از یک ساعت در مقابل دوربین صداوسیما 
بنشــیند و حرف بزند. ایشــان می تواند هر وقت که تمایل داشت 
رســانه ها را دعــوت کند و تنهــا دو جمله بگوید کــه برای مردم 
قابل قبول باشــد. وگرنه حضــور در برنامه هایی که از قبل معلوم 
اســت که در آن چه گفته خواهد شــد، فایده ای ندارد». در ادامه 
واکنش هــا به دومیــن گفت وگــوی تلویزیونی پزشــکیان، برخی 
چهره های سیاسی و رسانه ای به متن و گفته های پزشکیان اشاره 
داشتند و برخی هم ساختارشــکنی در نحوه انجام مصاحبه ها  با 
رئیس جمهــور را برجســته کردند. کما اینکه به نوشــته جماران، 
علیرضا خامســیان، معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر معاون 
رئیس جمهور،  گفت وگوی دوشنبه شــب رئیس جمهور با مردم را 
که توســط صداوســیما و مجریان آن انجام شد، «یک گفت وگوی 
چالشی و به دور از کلیشــه های مرسوم دانست»؛ چرا که از منظر 
او، «تاکنون سابقه نداشته این گونه از رئیس جمهور کشور سؤالات 
صریح و چالشــی پرســیده شود. شــخص دکتر پزشکیان پیشگام 
این گونه گفت وگوهاست».  محمد مبین هم به عنوان روزنامه نگار 
در واکنش خود به مجریان صداوســیما اشــاره داشــت و معتقد 
بود «المیــرا شــریفی مقدم مصاحبه  کننده بــود و رئیس جمهور 
مصاحبه شــونده، دم هر دو نفــر گرم که بــه روال مصاحبه های 
فرمایشی پایان دادند. شریفی مقدم صریح پرسید، پزشکیان صریح 
جــواب داد، یعنی یک کار رســانه ای تمیز». به بــاور محمدرضا 
مهاجری، فعال رســانه ای، هم «یکی از مزایای ریاست جمهوری 
پزشکیان این اســت که مجری مصاحبه می تواند در بین حرف او 
بپرد، ســؤال صریح بپرســد، مخالفت کند و... . تا همین چند ماه 
پیش چنین وضعی وجود نداشــت!». مهراوه خوارزمی، خبرنگار 
سیاسی، هم نوشت: «بشخصه از اینکه هر خبرنگاری بتواند بدون 
لکنت از مقامات پرســش کند، استقبال می کنم؛ اینکه قبلا المیرا 
شریفی مقدم در دولت قبل لکنت داشته، هم جای شماتت ندارد». 
البته بهنــام صمدی، خبرنگار اقتصادی، به مواضع رئیس جمهور 
می پردازد و می نویســد: «آقای پزشــکیان بــه خاطر موضع گیری  
شفاف تان نسبت به قانون حجاب و عفاف و دفاع از حقوق عموم 
مردم از شما متشکرم بابت همین یک مورد خوشحالم که به شما 
رأی دادم. شما مجری قانون اساسی و مدافع حقوق ملت هستید. 
امیدوارم به زودی شــاهد رفع فیلتر و آزادی اینترنت هم باشیم». 
محمد مهاجری هم به محتوای گفت وگوی تلویزیونی پزشــکیان 

و مواضع رئیس جمهور پرداخت و نوشت: «پزشکیان در مصاحبه 
تلویزیونی به درستی اعلام  کرد که قانون حجاب قابلیت اجرا ندارد. 
این قانون نه تنها کسی را باحجاب نمی کند، بلکه در شرایط سخت 
کنونی، چالش های تازه ای می آفریند که عاقبتش نامعلوم اســت؛ 

چاره کار بازگشت به عقل است».

انتقادات جدی به مجریان دومین گفت وگوی تلویزیونی پزشکیان
عــلاه بر واکنش مثبت اهالی رســانه دربــاره بالا رفتن کیفیت 
دومیــن گفت وگوی تلویزیونی پزشــکیان، بودند کســانی که نگاه 
انتقادی به استاندارد دوگانه صداوسیما در مصاحبه های تلویزیونی 
با رئیس جمهور داشتند. به دیگر سخن طیفی از فعالان رسانه ای، 
ادبیات مجریان و مشــخصا نوع مواجهه المیرا شــریفی مقدم با 
رئیس جمهور را به شدت مورد نقد قرار دادند، چرا که شریفی مقدم 
در تلاش بــود با فاصله گیــری از جایــگاه مصاحبه کننده، نوعی 
فضای جدل، تنش و مناظره را با مســعود پزشــکیان ایجاد کند. 
این انتقادات زمانی پررنگ تر می شــود که در مصاحبه های پیشین 
شریفی مقدم، صراحت کلام، پرســش های چالش برانگیز یا حتی 
قطع کلام رئیس جمهور دیده نمی شــد، بنابرایــن برخی کاربران 
فضــای مجازی ایــن تفاوت هــا و رفتارهای صداوســیما را کمی 
مشــکوک و بحث برانگیــز می دانند. چنین اتفاقــی هم موجی از 
واکنش ها را به همراه داشــت که باعث شکل گیری دوقطبی بین 
اصلاح طلبان و جبهه مقابل آنها شد. پیرو همین انتقادات مهرداد 
خدیر در نوشته ای مفصل آورده «دقایقی بعد از اتمام گفت و گوی 
دیشــب رئیس جمهور پزشــکیان با دو مجری تلویزیونی ( المیرا 
شــریفی مقدم و علی ظهوریان)، فیلم نحــوه مواجهه قبلی یکی 
از آنان با مرحوم رئیس جمهور ســابق در شــبکه های اجتماعی 
دست به دست شد که در آن مصاحبه ها به به و چهچه می کردند . 
دیشب اما می خواســتند مو را از ماست بیرون بکشند. چرا؟ چون 
رقیب همفکران مدیران شان در سازمان مقابل آنان نشسته بود!». 
در ادامه همین واکنش های انتقادی، مهرداد قربانی هم به عنوان 
فعال رســانه ای در نقد رفتــار مصاحبه کنندگان نوشــت «المیرا 
شــریفی مقدم نه تنها به همکار خودش اجازه طرح سؤال نمی ده 
بلکه مدام تو صحبت رئیس جمهور می پره و حتی جواب ســؤال 
خودش رو گوش نمی کنه!». شــهرام جباری زادگان هم به عنوان 
دیگر فعال رســانه ای می گوید: «المیرا شــریفی مقدم، یکی از دو 
مجری دومین گفت وگوی تلویزیونی رئیس جمهور با مردم، نه به 
مسعود پزشکیان اجازه پاسخ دادن می دهد، نه به همکارش علی 

ظهوریان اجازه پرسش کردن!».

 محمد عطریانفر: اســتاندارد دوگانه صداوسیما به شدت زیر سؤال 
است

در پاسخ به همین انتقادات و نیز تحلیل 
دومیــن گفت وگوی تلویزیونی مســعود 
در  عطریانفــر  محمــد  پزشــکیان، 
انتقــادات  «شــرق»،  بــا  گپ و گفتــش 
بــه مجریــان گفت وگوی  مطرح شــده 
تلویزیونی مسعود پزشکیان را از این منظر موجه نمی داند که «آنها 
هم به عنوان کارمندان صداوســیما ملزم به رعایت سیاست های 
ابلاغی جریان سیاســی و مدیران بالادســتی حاضــر در تلویزیون 
هســتند». وگرنه به باور این فعال رسانه ای «شاید خود مجریان و 
حتی کسی مانند المیرا شریفی مقدم بیشترین انتقادات را به شرایط 
جاری کشــور داشــته باشــد». با چنین قرائتی، این فعال سیاسی 
اصلاح طلب تأکید دارد «باید سیبل انتقادات را متوجه کسانی کرد 
که در طول سه دهه گذشته، صداوسیما را به شدت بسته و محدود 
و به مثابــه دســتگاه تبلیغاتی بــرای یک جریان سیاســی خاص 
کرده انــد، تا جایی که اجازه انتقــاد، اعتراض و آزادی کلام را نه به 
مجریان می دهد و نه مســئولان». با توجه به آنچه گفته شد، این 
عضو حزب کارگزاران با یک نــگاه انطباقی، تفاوت گفت وگوهای 
تلویزیونی مرحوم رئیســی با دو گفت وگوی مسعود پزشکیان را از 
آســمان تا زمین توصیف کــرده و اذعان دارد «در دولت ســابق، 
مجریان صداوســیما عملا به عنوان ستایشــگر کارنامه و عملکرد 
مرحوم رئیســی رفتار می کردند که از کارکــرد حرفه ای خبرنگار و 
فعال رســانه ای بسیار فاصله داشــت». فعال رسانه ای در ادامه 
گفت وگویــش با «شــرق»، بــاور دارد «مصاحبه دوشنبه شــب 
مســعود پزشــکیان در صداوســیما و نوع پرسشــگری مجریان 
مصــداق یک رفتار حرفــه ای بود که بایــد در ادوار مختلف هم 
اجرائی می شــد». هرچند که او در عین حال متذکر می شود «باید 
مصاحبه کننده رعایــت آداب و احترام را برای مصاحبه شــونده 
داشــته باشــد».   به همین دلیل این فعال سیاسی اصلاح طلب، به 
صفت حرفــه ای روزنامه نگاری و خبرنــگاری، از هر نوع مصاحبه 
چالشــی و حتی پرخاشــگرانه دفاع کرده و حتی آن را در شــرایط 
حساس فعلی کشور لازم می داند، چراکه به باور عطریانفر، «این نوع 
مصاحبه های چالشی با عالی ترین مقامات به نفع روشنگری و آگاهی 
عمومی اســت تــا در نهایت مردمی که پای تلویزیون نشســته اند، 
قضاوت درستی از عملکرد رؤسای جمهور و دولت ها داشته باشند». 

با چنین رویکردی است که این عضو کارگزاران، به شدت 
ستایشــگری در دوره رئیســی در تلویزیون را زیر ســؤال 
می برد و از این منظر، استاندارد دوگانه صداوسیما مورد 

انتقاد عطریانفر است. 
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